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علیرضاپورصباغ:با جلال فاطمی قرار گذاش��تیم برای مصاحبه. 
حین مصاحبه به او گفتم دختری در ایران زمین هست که نامش 
آرمیتاست. می دانم چون فیلم »روباه« که درباره اش حرف می زنیم 
درباره ترور ش��هدای هسته ای است، آرمیتا بالاخره فیلم را خواهد 
دید. روحیه خیلی حس��اس و لطیفی دارد، یادگار منحصر به فرد 
شهید داریوش رضایی نژاد است. می خواهیم با هم قرار بگذاریم و 
قبل از اینکه آرمیتا فیلم را ببیند با شما ملاقات کند تا خدای ناکرده 
اگ��ر روزی فیلم را دید چندان روحیه اش صدمه نبیند و باور کند 
که این ش��خصیت منفی تروریست واقعی نیست. به همراه جلال 
فاطمی، سرکار خانم شهره پیرانی )همسر داریوش رضایی نژاد( و 
ابراهیم حیدری به پارک نهج البلاغه رفتیم. در ابتدا جلال فاطمی 
مثل ک��ودکان با آرمیتا خاک بازی می کرد، هر جا آرمیتا می دوید 
همراهش می ش��د، با او تاب بازی می کرد و در پایان جلال فاطمی 
با همسر شهید به گفت وگو درباره »روباه« و موضوع ترور پرداخت. 
آنچ��ه در پی خواه��د آمد گفت وگوی جلال فاطمی، نویس��نده، 

کارگردان و بازیگر است با همسر شهید داریوش رضایی نژاد.
 ***

فاطم�ی:خانم پیرانی قبل از اینکه نظر ش��ما را بخواهم راجع به 
»روباه« بپرسم می خواستم از آرمیتا و رابطه اش با اتفاقی که برای 

شهید رضایی نژاد افتاد بپرسم.
پیرانی:داریوش که شهید شد، آرمیتا 4 سال و 7 ماهش بود.

فاطمی: چه تأثیری روی آرمیتا گذاشت؟
پیرانی: می بینید که آرمیتا ش��خصیت برون گرایی دارد. ما از ابتدا 
هم تحت نظر روانشناس بودیم و این طور نیست که اصلا نداند چه 
اتفاقی افتاده اس��ت. می داند و با آن کنار آمده است. یک واقعیت 

است در زندگی ما. 
فاطمی: پیش نیامده که خواب این واقعه را ببیند و گاهی بیادش 

بیفتد و او را تکان داده باشد؟
پیران�ی: اوایل چرا! ولی چون همانطور که گفتم درباره اش خیلی 
صحبت کرد و نقاش��ی کشید، همه اینها باعث شد صدمه زیادی 
نبیند. چون من و آرمیتا در صحنه ترور بودیم. یعنی آرمیتا بالای 
س��ر پدرش بود که پدرش 6 گلوله خورد ولی خدا را شکر الان به 
نس��بت اتفاقی که برایش افتاده است، در مدرسه حتی معلمانش 
می گویند که خیلی طبیعی تر از سایرین رفتار می کند. خدا را شکر. 
به هرحال کنار آمده اس��ت دیگر! به عنوان یک واقعیت به آن نگاه 

می کند. 
فاطمی: خیلی سخت است....آه...

پیرانی: دو مرتبه فیلم بازس��ازی ش��ده از صحنه ت��رور پدرش را 
ساختند، بعد از یکی، دو بار که دید من دیگر اجازه ندادم ببیند اما 

»روباه« را خیلی دوست دارد که ببیند.
فاطم�ی: خ��ب! من هم به همین دلیل تعج��ب کردم که گفتید 
می خواهید ببرید و این فیلم را نش��انش بدهید، برایش مش��کلی 

ایجاد نشود.
پیرانی: نه! اصلا. اتفاقا خوب اس��ت که در این فیلم فرد تروریست 
دستگیر می شود. از طرفی آرمیتا با این واقعه رودررو شده است؛ از 

آنچه که اتفاق افتاد سخت تر نیست!
فاطمی: بله.

پورصباغ: اینکه درباره این مساله بالاخره فیلمی ساخته شده است، 
باعث خوشحالی شما شد؟

پیرانی: بله! خیلی. می دانید که با خانواده های ش��هدای هسته ای 
مصاحبه های زیادی انجام ش��ده اس��ت. درب��اره این قضیه، مردم 
می دانند که چه اتفاقی برای ما افتاده اس��ت ول��ی از زاویه ای که 
فیلم به آن نگاه کرده اس��ت، اینکه تروریست چه شخصیتی دارد، 
چون در فیلم هم عنوان ش��ده است که داستان تا حدی براساس 
واقعیات است، از این زاویه دیده نشده است. واقعیت این است که 
برای برخی از مردم هنوز این ابهام وجود دارد که آیا کار اس��رائیل 
بوده اس��ت یا نه؟ من دوس��ت دارم از این بابت فیلم دیده شود. از 
طرفی س��اخت »روباه« دلم را ش��اد کرد. ساخت چنین فیلمی از 

درد ما کاست. 
فاطم�ی: واقعا! من به همه می گویم که اگر می خواهید بدانید که 
این کارها به چه شکلی انجام گرفته است، این فیلم را ببینید. یکی 
از دلایلی که من جذب این داستان شدم همین بود. می گویند که 
می آمدند نزدیک ماشین ها می شدند و بمب های مغناطیسی به آن 
می چسباندند، برایم جای سوال بود که چطور این کار انجام می شد. 
پیرانی:تروریس��ت در کمال خونسردی این کار را انجام داد! اتفاقا 
من می خواستم به شما بگویم، چون من چهره کسی که همسرم 
را ترور کرد دیدم. البته عینک آفتابی داشت اما خطوط چهره اش 
مشخص بود، در چهره اش خونسردی موج می زد و در چهره شما 
در این فیلم، همین خونسردی نشان داده می شود. کارش را انجام 
می دهد و آدم می کشد اما در کمال خونسردی! مهم ترین ویژگی 
آن فرد تروریست برای من، خونسردی اش بود یعنی یک سال خودم 
 درگیر بودم تا با این صحنه، کنار بیایم ولی آن آدم خیلی راحت،

6 گلوله به همسرم زد و فرار کرد. 
فاطمی: ایرانی بود؟

پیرانی: بله! قیافه اش ایرانی بود. آن چیزی که در خاطرم هس��ت. 
پوست روشن و سر پهنی داشت، البته کلاه و ریش گذاشته بود و 

کاملا مشخص بود که گریم شده است.
فاطمی: پس گریم داشت!

پیرانی: بله! ریش خیلی انبوهی داشت.
پورصباغ: شما خودتان هم در فیلم گریم می کنید!

فاطمی: بله! از آن قسمتی که فرار می کنم، گریم می کنم ولی ریش 
گذاشته بودم که کمتر شناسایی شوم. 

پیرانی:عینک آفتابی خیلی بزرگی هم به چشم داشت، از این بابت 
دیدن فیلم »روباه« برایم خیلی جالب بود. می دانید، خیلی دوست 
دارم واکنش مردم را نسبت به فیلم ببینم چون من از زاویه کسی 
که این اتفاق برایش افتاده اس��ت، ب��ه فیلم نگاه کردم. یک حس 
همذات پن��داری با فیلم دارم، دوس��ت دارم ببینم آیا این حس به 
مردم هم انتقال پیدا می کن��د؟ با یک نفر که از نیروهای امنیتی 
بود )به صورت اتفاقی( برای تماشای فیلم رفته بودم، وقتی از سالن 
خارج شدیم، ایشان هم خیلی تحت تأثیر قرار گرفته بودند و گفتند 
ما هم همه این کارها را انجام می دهیم. می گفت ما دقیقا این تیپ 
کارها را انجام می دهیم. من آن حس را نسبت به کارهای او نداشتم 
اما نسبت به تروریست چرا! یک فیلم دیگر هم از زاویه خانواده ها 
ساخته شده بود، مستندهایی که ساخته شده است، اغلب از زاویه 

دید ماست. 
فاطمی: فردی که همسرتان را ترور کرد هیچ حرفی نزد که لهجه یا 

صدای او را تشخیص بدهید؟ 
پیران�ی: نه! خب می دانید، بع��د از اینکه داریوش تیر خورد من از 
ماش��ین پیاده شدم و تروریست را دنبال کردم که او به سمت من 

هم تیر شلیک کرد ولی چیزی نگفت. 
فاطمی: خونسرد بود.

پورصباغ: ببخشید این حرف را می زنم اما عین خود شما در فیلم 
است. 

پیرانی: دقیقا اشاره آقای پورصباغ درباره بازی شما خیلی درست 
است. نفر دوم کمی در چهره اش اضطراب داشت ولی نفر اول )یعنی 

ضارب( خیلی حرفه ای بود. 
فاطمی: عجب! یعنی شما و آرمیتا کاملا در تیررس او بودید ولی 

هدفش کشتن همسرتان بود!
پیرانی: بله! یعنی می توانست به گونه ای به من شلیک کند که کشته 
شوم ولی این کار را نکرد و گلوله ای که به من اصابت کرد به پهلوی 

چپم بود که فکر می کنم اتفاقی این حادثه رخ داد. 
فاطمی: وقتی به سمت ضارب دویدید به شما شلیک کرد؟

پیرانی: بله! ولی آمده بود که داریوش را بکشد. کاملا مشخص بود و 
در کمال خونسردی این کار را کرد. می دانید من خیلی درباره این 
قضیه فکر کردم، صحبت کردم. بعد از اینکه رفتیم نیروی انتظامی 
)یکی، دو هفته بعد از حادثه(، من نمی دانستم داریوش مورد اصابت 
چند گلوله قرار گرفته است. وقتی رفتم نیروی انتظامی، پرسیدم 
همسرم چند گلوله خورده؟ گفتند 6 تا. گفتند اولین گلوله به بازوی 
چپ او اصابت کرده اس��ت. یادم هس��ت که وقتی اولین گلوله به 
داریوش خورد، خودش را جمع کرد و سرش را آورد پایین. این را 
یادم هست ولی آنقدر سریع اتفاق افتاد که گلوله های بعدی به کجا 

خورد را یادم نیست.
فاطمی: در این سری از ترورهای دانشمندان هسته ای، همسر شما 

اولین نفر بود؟
پیرانی: نه! سومین نفر بود.

فاطمی: بعد از ترور آن دو نفر، شما نگران همسرتان نبودید؟ سعی 
نکردید بیشتر مراقب باشید؟

پیرانی:چه کار می توانستیم بکنیم؟ همیشه می گویند ابتکار عمل 
با تروریس��ت است. البته فکر نکنید که الان من تا این حد راحت 
درباره آن حادثه صحبت می کنم، در ابتدا هم به همین شکل بود. 
من همیش��ه می گویم که من جنون را به عینه حس کردم. فقط 
درباره این اتفاق حرف می زدم، همیشه هم گریه می کردم؛ داریوش 
گلوله باران ش��د. خیلی وحشتناک گذش��ت. نزدیک به 3 ماه من 
ناگهان از خواب می پریدم. نیمه شب بیدار می شدم و این کابوس 
همیش��گی من بود که گلوله به سمت من شلیک می شود. با این 
صحنه از خواب می پریدم و دیگر خوابم نمی برد. مجبور ش��دم به 
مدت یک س��ال دارو مصرف کنم ولی خدا را شکر. البته من برای 
آرمیت��ا خیلی نگران بودم ولی الحمدلله آرمیتا با این قضیه خوب 

کنار آمد.
فاطمی: بله! معلوم است که بچه خیلی محکم و قوی است.

پیرانی:من هم هیچوقت نخواس��تم برایش رؤیا ببافم که مثلا بابا 
رفته مسافرت و بازمی گردد. در آن زمان که 4 سالش بود که اصلا 
درکی از مرگ نداشت ولی من مثلا در کمتر از یک هفته آرمیتا را 
بردم سر مزار پدرش )البته با نظر روانشناس(، برایش توضیح دادم 
و حتی حیوان خانگی گرفته بودیم و او خیلی به همس��تر وابسته 
شده بود. یکی از همسترهایش که مرد. باز هم شرایط برایش خیلی 

سخت شد اتفاقا روانشناسش گفت خیلی خوب است که ببیند.
فاطمی: خب آنچه برای خانواده ش��ما اتفاق افتاده است، برای ما 

ورای آن چیزی است که می توانم تصور کنم.
پیرانی: حادثه ما نس��بت به سایر ترورها، کمی دردناک تر بود، به 
دلیل حضور آرمیتا در صحنه حادثه چون تنها کودکی بود که در 
مقابل چشمانش این حادثه برای پدرش روی داد. این هم بخشی 

از واقعیت زندگی است.
فاطمی:آن شخص تروریست بالاخره دستگیر شد؟

پیرانی: دستگیر شد. فیلم ش��ان را آوردند و گفتند ولی در همان 
حد. ما دیگر اطلاعی نداریم. سالگرد اول داریوش بود )2 سال و نیم 
قبل(، یکسری فیلم از عوامل آوردند منزل ما و نشان دادند، دیگر 

سرانجامش نمی دانم چه شد. پیگیر هم نبودم. 
فاطمی: یعنی کنجکاو نیستید؟

پیرانی: می دانید اصلا آن آدم برای من ارزش ندارد. من همیش��ه 
به خودم و به دیگران هم می گویم، فقط انتقام مرا آرام می کند. در 
صورتی من تسکین پیدا می کنم که یک نفر که همسطح شوهرم 
است، در اسرائیل ترور شود. آن لحظه شاید یک مقداری تسکین 
پی��دا کنم. اگرنه اینکه یک آدمی را که پول گرفته تا ش��خصی را 

بکشد، اصلا 10 بار هم او را اعدام کنند چه ارزشی دارد؟
فاطمی:در پرونده ترورها که من تحقیق می کردم، اگر اشتباه نکنم 

2 نفر را گرفته بودند )با ذکر اسامی(، 3 نفر یا 2 نفر دیگر را معلوم 
نیست ذکر کرده بودند که مشخص نیست چه اتفاقی افتاده یعنی 

گرفته اند یا نه. 
پیرانی: برخی خانواده ها هستند که پیگیری می کنند ولی من در آن 
حد هم پیگیری نمی کنم. می دانید الان برایم اکران روباه مهم است.

پیران�ی:تبلیغاتش باید خیلی خوب باش��د چون تبلیغات خیلی 
تأثیرگذار اس��ت. راس��تش من در این چند وقت تبلیغات روباه را 
خیلی پیگیری کردم. متاس��فانه تبلیغات روباه اصلا خوب نیست. 
به عنوان یک ش��هروند درخواستم از مسؤولان این است که مدت 
اکران روباه را افزایش دهند. تصورم این اس��ت که اکران این فیلم 

برای جریان فرهنگی جاری اصلا مهم نیست.
فاطمی:یک مقدار باید قضیه ترور در مدت زمان اکران روباه پررنگ تر 
ش��ود تا مردم دانشمندان ما را بشناسند که در چه برهه ای از زمان 
و در چه میدانی قربانی شدند بنابراین مردم تا حدی آشنا می شوند 
که دنیا چگونه به ایران نگاه می کند. اتفاقاتی که حول و حوش ایران 
اس��ت در این فیلم بشدت پررنگ اس��ت. برخی از افراد که سرشان 

در روزنامه و اخبار است، حتما علاقه مندند که این فیلم را ببینند.
پیرانی:من به آقای افخمی هم گفتم که الان زمان بسیار مناسبی 
است، هم بحث مذاکرات است و هم اینکه وسط اکران فیلم، سالروز 
فناوری هس��ته ای. این عوامل می تواند به دیده شدن فیلم کمک 
کند. فیلم زمان بسیار مناسبی اکران می شود چون شاید 6 ماه دیگر 
که توافق انجام شود یا نشود، دیگر شرایط متفاوت خواهد بود. الان 
مثلا سخنرانی ای که نتانیاهو در کنگره کرد می تواند در روند اکران 
روباه تاثیرگذار باشد البته شاید من از زاویه دید خودم به این قضیه 

نگاه می کنم چون پیگیر اخبار این قضایا هستم.
فاطم�ی:آرمیتا! من می خواس��تم یک هدیه ای ب��ه تو بدهم، یک 
یادگاری به تو بدهم که البته ربطی به فیلم روباه ندارد. یک یادگاری 
ک��ه تو هروقت به یاد من می افتی به خاطر این فیلم مرا به خاطر 
بیاوری، اجازه دارم این هدیه را تقدیم شما کنم؟ من می دانم که تو 
خیلی سینمایی هستی و فیلم های سینمای ایران را تماشا می کنی 
اما نمی خواهم مرا با نقشی که در روباه بازی کردم به خاطر بیاوری. 

امروز هم برای همین به دیدنت آمدم.
پیرانی: ممنون از لطفتان. 

فاطمی:این فیلم را من س��اخته ام. یک فیلم اس��ت درباره یک 
عروسک گردان که آدم خیلی مهربانی است اما تا حدی پشتکارش 
کم اس��ت مثلا تا به او می گویند این عروسک قیافه اش بد است، 
توی ذوقش می خورد و مثلا یک سانت کوچک می شود. هر دفعه 
که به او می گویند کارش اشکال دارد، یک سانت کوچک می شود. 
مدام کوچک و کوچک تر می ش��ود تا اینکه اول هم قد همسرش 
می ش��ود و باز هم آنقدر کوچک می شود تا اینکه هم قد پسرش 
می شود بعد آنقدر کوچک می شود که هم قد عروسک های خودش 
می شود. بعد با خودش می گوید این طور که نمی شود همین طور 

دارم کوچک تر می ش��وم، باید بفهمم چط��ور می توانم دوباره به 
اندازه قبلی خودم بازگردم؟ بنابراین می رود به سرزمین رؤیاها و 
از نخودی می پرسد که نخودی تو که این همه در داستان ها بودی 
و با قد کوچک خودت توانستی پادشاه زورگو را شکست بدهی، 
به من بگو چه کار کردی؟ نخودی می گوید: یک جعبه سبز به تو 
می دهم که باید به آن نگاه کنی تا به صورت اولت برگردی. حالا 

آرمیتا، تو فکر می کنی توی آن جعبه چه چیزی وجود دارد؟
آرمیتا: متر!

فاطمی:چرا متر؟
آرمیتا:آهان! یک متر جادویی. 

فاطم�ی:که با آن قد خ��ودش را اندازه بگیرد و ب��ه اندازه اول 
برگردد؟

آرمیتا: بله. 
فاطمی: متر هم می توانست بهانه خوبی باشد ولی نه! متر نبود. تو 
فیلم را ببین، چند روز دیگر من با تو تماس می گیرم و نظرت را به 
من بگو که آیا حدس زدی در جعبه چه چیزی وجود داشت یا نه؟ 
یک چیز دیگر هم دارم آرمیتا. تو سهراب سپهری را می شناسی؟ 

همان که شاعر است. شاعر »آب را گل نکنید«.
آرمیتا:ما این ش��عرها را در کتاب مان نداریم ولی عکس س��هراب 

سپهری را روی کمد مادربزرگم دیده ام. 
فاطمی:پس مادربزرگت اش��عار سهراب سپهری را خوانده اند. این 
کتاب را مادر من منتش��ر کرده است که خواهر سهراب سپهری 

است. 
پیرانی: چه جالب!

ابراهی�محیدری: در واقع س��هراب س��پهری، دایی آقای فاطمی 
هستند. 

پیرانی: وای خدای من... 
فاطمی: مادرم در این کتاب توانسته به زبان خیلی ساده، زندگی 
سهراب سپهری را بگوید. شعر کم دارد، اگر الان هم خواندن این 
کتاب برایت کمی مشکل باشد، تا چند سال دیگر حتما می توانی 

بخوانی.
پیرانی: چه عالی! مرس��ی. من دوران نوجوانی ام را با اشعار سهراب 

سپهری گذرانده ام. 
فاطمی:راس��تی! من کمی نگرانم، چگونه به آرمیتا گفتید که من 

کدام نقش را بازی می کنم؟ 
پیرانی: تیزر را دید و پرس��ید. خب! چ��ون آرمیتا در صحنه ترور 
پدرش بوده است، از من پرسید کدامشان تروریست است؟ من به 
او گفتم شما نقش تروریست را بازی می کنید و آقای گودرزی هم 

نقش یک موتورسوار را دارند. 
فاطمی: آیا به آرمیتا گفتید که این یک داس��تان خیالی اس��ت و 
این شخصیت اصلا وجود خارجی ندارد اما کارش براساس اتفاقاتی 
است که رخ داده است و اینکه حتی در فیلم هم این شخص موفق 
نیس��ت یعنی این شخص نمی تواند کارش را انجام دهد، برخلاف 
آن اتفاقاتی که در گذشته، در واقعیت افتاده است و آنها توانستند 
کارشان را انجام بدهند )البته غیر از یک نفر که موفق نشد و فرار 

کرد( ولی در این فیلم، این آدم باز هم موفق نمی شود.
پیرانی: آرمیتا خیلی دوس��ت دارد »روباه« را ببیند، حقیقتش در 
جشنواره هم تنها فیلمی که به دنبالش بودیم همین فیلم »روباه« 
بود. آرمیتا حدود یک ماه مریض بود و نشد که این فیلم را ببیند 
یعنی هیچکدام از فیلم ها را نتوانست ببیند. آرمیتا خیلی کسالت 
داش��ت و من فقط برای دیدن فیلم روباه، او را پیش دخترعمه ام 

گذاشتم و خودم رفتم و این فیلم را دیدم.
فاطم�ی: خب! حالا در زم��ان اکران فیلم در س��ینما، آرمیتا هم 

می تواند این فیلم را ببیند. 
پیرانی: بله! ش��ما قبلا هم اگر خاطرم باشد در فیلم دیگری بازی 

کرده اید.
فاطمی: بله! من یک فیلمی به نام »خسته نباشید« بازی کرده ام 
ک��ه آقای میرکریمی تهیه کننده بودند. در آن فیلم، نقش یک 
توریست مشنگ کانادایی را بازی کرده ام که عاشق ایران است 
که خانم غوغا بیات و س��ایر دوس��تان هم در آن فیلم حضور 
داشتند. از همین فیلم جاده ای ها بود که در بیابان های کرمان 
می گذشت. بهروز افخمی هم براساس همین فیلم، از بازی من 
خوش��ش آمده بود و برای این نقش مرا در نظر گرفته بود. من 
هم دوس��ت داشتم در فیلمی بازی کنم که نقشم 180 درجه 
متفاوت باش��د. اتفاقا خیلی از افراد هم از من پرسیدند که آیا 
نترسیدی که چنین نقشی را بازی کردی؟ من همیشه جوابم 
این است که برای کسی که بازی می کند اگر فکر می کند که به 

آن نقش نزدیک است یا به کارگردانش اعتماد دارد که می تواند 
از پ��س این کار بربیای��د، در این صورت اگر ای��ن کار را نکند، 

سوسول بازی است! آرمیتا! سوسول بازی می دانی یعنی چه؟
آرمیتا:نه! 

فاطم�ی: یعن��ی یک نفر م��دام به هر چیزی نق بزند و همیش��ه 
حرف های منفی بزند و بگوید نه! من هم گفتم خب! بالاخره یک 
نفر باید این نقش را بازی کند، من هم قبول کردم که این نقش را 

بازی کنم تا بفهمیم این اتفاقات چگونه رخ داده است. 
پیرانی:همیش��ه می گوین��د که نقش منفی ب��ازی کردن خیلی 

سخت تر است. چون باید آن حس منفی را به خودتان القا کنید.
فاطمی: کلا آنچه در سینمای ما رایج است این است که نقش 
منفی همیشه سیاه سیاه است. متأسفانه در 90 درصد فیلم ها 
اینطور اس��ت یعنی از چهره و طرز حرف زدن و راه رفتن یک 
کاراکتر می توان فهمید که او بدمن فیلم اس��ت ولی یک نقش 
منفی که تاحدی خاکس��تری باشد و کمی هم کارهای خوب 
انجام بدهد اما کار اصلی او، کار بدی باشد، در سینما کم داریم 
بنابراین می توان گفت این از جمله تبحرهای آقای افخمی است 
که نگاه مطلقا سیاه یا مطلقا سفید درباره شخصیت های فیلمش 
ندارد. در واقع ما پش��تمان گرم ب��ود و خیالمان راحت بود که 

ایشان کارگردان هستند. 
پیرانی:خب! به نظر من، کار کردن با کارگردان های بزرگ در واقع 
ی��ک فرصت خیلی خوب هم هس��ت، حتی اگر یک نقش منفی 
باشد در جامعه. به هرحال برای همیشه که نقش منفی نمی ماند، 
قاعدتا نقش های بعدی که به ش��ما پیشنهاد خواهد شد همیشه 

منفی نخواهد بود. 
فاطمی: من مثلا می دانم که برای نقش بعدی می خواهم یک کار 
متفاوت انجام بدهم. حالا اگر اتفاق بیفتد، حتما به شما خبر خواهم 
داد چون در میانه مذاکره هستیم و قطعی نشده و نمی دانم چیست 
اما دوست دارم هر بار کاری انجام می دهم چالشی و متفاوت باشد.

پیرانی: من فیلم زیاد می بینم اما چهره شما برایم آشنا نبود و فکر 
می کنم همین ناآشنایی چهره شما، نقش هایی را که بازی می کنید 

برای بیننده، ملموس تر می کند. 
فاطم�ی: دقیقا بهروز افخمی هم همین ح��رف را می زد و خیلی 
هش��یارانه به این قضیه نزدیک شد و اینکه می خواست کسی این 
نقش را بازی کند که چهره اش زیاد دیده نش��ده است آن هم در 
نقش هایی که مثلا در آن تیپ نقش ها شناخته ش��ده باشد، قطعا 

دوست نداشت اینگونه باشد. به نظرم کار هشیارانه ای بود.
پیرانی: خدا کند آقای گودرزی از دس��ت من ناراحت نشوند ولی 
من نقش ش��ما را اصلی تر می بینم در این فیلم! برای من اینجور 
است. حالا شاید به این جهت که من نسبت به شخصی که نقش 
تروریست را بازی می کند حساسیت داشته ام، برای من اینگونه بوده 
است. به هرحال برای من، نقش شما اصلی تر از آقای گودرزی بوده 

است، حالا باید از دیگران هم بپرسیم که نظرشان چیست. 
فاطمی:جالب است. معلوم است که چشم و ذهن شما برای فیلم 
دیدن، تربیت شده است یعنی فیلم را صرفا جهت تفنن نمی بینید. 
معلوم اس��ت که درباره آن فکر می کنی��د، انتخاب می کنید. این 
نکت��ه ای که گفتی��د هم واقعا نکته بجایی ب��ود و به نوعی هم در 
مذاکرات اولیه ما با بهروز افخمی همین طور بود که این شخصیت، 
شخصیت اصلی باشد و از ورود تا خروجش در داستان، اینگونه باشد 
ولی ظاهرا بعدا تصمیم گرفتند به این ش��کلی که الان می بینیم، 
باشد. اسم فیلم هم »روباه« است دیگر، یعنی اشاره به نقش منفی 

داستان می کند. 
پیرانی: بله! حالا من به آرمیتا قول داده ام که او را برای تماشای فیلم 
ببرم. البته الان خیلی س��رمان شلوغ است، حتما در اولین فرصت 

خواهیم رفت تا فیلم »روباه« را با هم ببینیم. 
فاطمی: ان شاءالله. آرمیتا! تو وقتی فیلم می بینی، قشنگ در داستان 
فیلم غرق می شوی یا متوجه هستی که فقط داری فیلم می بینی 

که بازیگر دارد و موسیقی روی آن گذاشته اند؟
آرمیتا:نه! می روم توی حس!
فاطمی:می روی توی حس؟!

آرمیتا: بله. 
فاطمی: پس ممکن اس��ت وقتی فیلم روباه را دیدی از شخصیت 
من خیلی خوشت نیاید ولی ممکن است حالا که من را دیده ای، 
بگویی نه، آنقدر هم آدم بدی نیست. حالا من یک فیلمی ساخته ام 
که می خواهم دی وی دی آن را به عنوان هدیه تقدیم کنم. اگر این 
فیلم را ببینی، فکر می کنم خیلی از من خوشت بیاید )با پررویی 
دارم این حرف را می زنم!( ولی این اتفاقی که افتاده و من این نقش 
منفی را در فیلم روباه، بازی کرده ام یک اتفاقی اس��ت که می آید 

و می رود. این فقط یکی از فیلم هایی است که من بازی کرده ام.
پیرانی:نه! می شناس��د. مثلا ما پارسال چند فیلم جشنواره فیلم 
فج��ر را دیدیم. آرمیتا از ژانر کمدی خیلی خوش��ش می آید و از 
زمانی که این اتفاق برای پدرش رخ داده، فیلم های اکشن را خیلی 

دوست دارد. 
آرمیتا: فیلم های جنگی.

فاطمی: فیلم های جنگی را دوست داری؟ باریکلا! 
پورصباغ:کدام یک از فیلم های جنگی را در سینما دیده ای و یادت 

هست؟ 
پیرانی:مادرجان پارسال چه فیلم هایی را دیدی؟

آرمیتا: اوم.....اوم....آهان! »شیار 143« و فیلم »چ«. من دی وی دی 
»چ« را دیدم.

پیرانی:خیلی خوشش آمد. دو، سه مرتبه تا به حال آن را دیده است. 
فاطمی:جدی؟!

پیرانی:اصلا من از آن صحنه ای که هلیکوپتر سقوط می کند خیلی 
اعصابم به هم می ریزد اما آرمیتا دقیقا به خاطر همان صحنه، چندبار 

این فیلم را دیده است.
آرمیتا:دو بار. 

پیرانی: دو بار. بله!
فاطمی: آرمیتا می دانی دختر من از چه انیمیشنی خوشش می آید؟

آرمیتا:چه کارتونی؟
فاطمی: ماداگاسکار. 

آرمیتا: ماداگاس��کار هم خیلی خوشگل است. در ماداگاسکار، اول 
فیلم، شیر دیوانه می شود.

فاطمی: الکس؟ 
آرمیتا: بله! الکس دیوانه می شود و می خواهد همه را بخورد.

فاطمی: حالا می دانی دختر من از چه چیزی ناراحت است؟ از اینکه 
ماداگاسکار 4 قرار است 3 سال دیگر تمام شود.

آرمیتا: اوووه.....
در پایان این روز خوش خداحافظی کردیم و با جلال فاطمی به 

دفتر روزنامه بازگشتیم.
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